



血必净注射液对脓毒症早期大鼠血浆蛋白水平的影响

投稿时间: 2009-04-01 责任编辑: 张宁宇 [点此下载全文](#)

引用本文: 孙雪东,陆地,吕铁,茅永生.血必净注射液对脓毒症早期大鼠血浆蛋白水平的影响[J].中国中药杂志,2010,35(2):223.

DOI: 10.4268/cjmm20100224

摘要点击次数: 697

全文下载次数: 263

广告合作



作者中文名	作者英文名	单位中文名	单位英文名	E-Mail
孙雪东	SUN Xuedong	绍兴市人民医院,浙江 绍兴 312000	Shaoxing People's Hospital, Shaoxing 312000, China	
陆地	LU Di	绍兴市人民医院,浙江 绍兴 312000	Shaoxing People's Hospital, Shaoxing 312001, China	
吕铁	LV Tie	绍兴市人民医院,浙江 绍兴 312000	Shaoxing People's Hospital, Shaoxing 312002, China	
茅永生	MAO Yaosheng	绍兴市人民医院,浙江 绍兴 312000	Shaoxing People's Hospital, Shaoxing 312003, China	xx5853410@126.com

中文摘要:目的:观察血必净注射液对脓毒症大鼠早期血浆总蛋白(TP)、白蛋白(ALB)水平的影响,拟从分子生物学角度阐明可能存在的机制。方法:54只健康雄性Wistar大鼠随机分为正常对照组、脓毒症组和血必净治疗组,尾静脉注射脂多糖(Lipopolysaccharide, LPS)建立脓毒症模型。各组在建立模型后6、12、24 h作为观察点,测量各组的血浆总蛋白、白蛋白值;采用Western blot法对3组大鼠肝脏AMPK、eEF2蛋白进行检测。结果:与正常对照组比较,LPS尾静脉注射6、12 h后,脓毒症组、血必净组的TP及ALB尚无变化;但24 h后脓毒症组TP和ALB明显低于正常组($P < 0.01$)。pho-AMPK、pho-eEF2在肝脏的表达也相应增加($P < 0.01$),而血必净组无明显变化;各组间总AMPK、eEF2均无统计学差异。与脓毒症组比较,血必净治疗组24 h TP、ALB明显升高($P < 0.05$),但稍低于对照组;血必净组pho-AMPK、pho-eEF2在肝脏的表达明显下降($P < 0.05$)。结论:脓毒症早期应用血必净注射液可以通过AMPK途径抑制肝脏蛋白的分解,减少血浆蛋白的分解。

中文关键词:脓毒症 血必净 血浆蛋白

Effects of Xuebijing injection on serum protein level in early phase of septic rats

Abstract: Objective: To observe the effect of Xuebijing injection on serum protein level in the early phase of septic rats and explain the mechanism from the perspective of molecular biology. Method: Fifty-four healthy wistar rats were randomly divided into control group, sepsis group and Xuebijing treatment group. The rat model of sepsis was established with injecting lipopolysaccharide(LPS) through caudal vein. Serum total protein (TP) and albumin(ALB) were measured at the point of 6, 12 and 24 h with the established model. The expression of AMPK, eEF2 protein in liver in the three groups were detected by Western blot analysis. Result: Compared with control group, the concentrations of TP and ALB of sepsis group and Xuebijing group were no significant difference with 6, 12 h treatment TP and ALB in sepsis group was lower ($P < 0.01$) than control group after 24 h, and the expression of phos-AMPK, pho-eEF2 protein in livers was increased ($P < 0.01$) simultaneously. All measured indexes in Xuebijing group has no difference with control group. Compared with sepsis group, TP and ALB of Xuebijing group was significantly higher ($P < 0.05$), but little lower than control group, the expression of phos-AMPK, pho-eEF2 protein in livers was decreased ($P < 0.05$) simultaneously. Conclusion: These data suggest that Xuebijing injection prohibits catabolising serum albumin and inhibit liver protein catabolism by method of AMPK way.

keywords: sepsis Xuebijing injection serum protein doi: 10.4268/cjmm20100224

[查看全文](#) [查看/发表评论](#) [下载PDF阅读器](#)